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ראיון 'אחד על אחד' עם בני קצובר, 
יו"ר ועד מתיישבי השומרון 
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משיבים 
את הרוח

הרב פרופ' נריה גוטל מזכיר לנו
רפאל אבן דנאן מחבר את עם 

ישראל להתיישבות. ראיון.
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 פרשת שופטים < 169 < ג' אלול התשע"ג

גם אתם רוצים?

משפחת איזביצקי 
זכתה בחופשה השבוע

פרטים
בעמוד 2

חניכי מקד"צ  בביקור בשכם בסיור של פרויקט משיב הרוח



מסתובב בדרכים
אבי קנטרוביץ | מנכ"ל תנועה כהלכה

נורמטיביות זו קללה, להחליף את השיטה
פרשת מנוי נגיד למדינת ישראל ממשיכה לייצר כותרות 
וממאנת לגווע. הליך פשוט של מינוי ממשלתי לאישיות 
בכירה נתקל בקשיים פעם אחר פעם. זה החל בסיפור הנגיד 
הישן-חדש יעקב פרנקל, המשיך עם מינויו של פרופ' ליאו 
שניידרמן וכעת בהמתנה דרוכה לשם החם הבא. אם לא 
נישא הרבה תפילות ונוסיף לזה איזה נס, נראה שנוותר 
לעד ללא נגיד, וקרנית פלוג תמשיך לשמש ממלאת מקום. 
תופעת "השלדים בארון" השתרשה במדינת ישראל כבר 
כמה שנים וחושפת מועמדים באור שלילי. בכל פעם שיש 
מינוי של בכיר כזה או אחר למשרה ציבורית בכירה מתגלים 
קשיים במינוי לאור חשיפת שלדים בארון של המועמד 
התורן. זו בפירוש תופעה שמתפשטת כאש בשדה קוצים 

ומשאירה אדמה חרוכה אחריה. 
שלא  כדי  טובה.  לא  פשוט  בישראל  הנהוגה  השיטה 
יש לנהוג כמו  ומנויים שייתקלו בקשיים  נכנס לסחרור 
לכל  - עריכת שימוע  באמריקה. השיטה האמריקאית 
התפקידים הציבוריים הבכירים )כדוגמת: רמטכ"ל, שרים, 
תובע פדראלי ועוד( שבו יושבים פוליטיקאים נבחרים, 
מקבלים  הם  המפלגות.  משתי  קונגרס  וחברי  סנטרים 
את כל החומר על המועמד שעומד לפניהם, התקשורת 
נוברת והמועמד מציג את ה"אני מאמין" שלו. בשימוע 
שואלים שאלות ברמה האישית והאידיאולוגית. רק לפני 
כמה חודשים נאלץ שר ההגנה צ'אק הייגל לעמוד בפני 

שימוע ממושך, מתיש וקשוח שלאחריו אושר המינוי. 
הבעיה המרכזית היא שבישראל מחפשים לתפקידים 
הבכירים בציבוריות הישראלית את "הכוכבים", אנשים 
זורם דם  ובעלי אגו שחושבים שבעורקיהם  מצליחנים 
זורח מאחורי גבם. אותם אנשים עשו  כחול ושהשמש 
דבר בחיים וההצלחה עלתה להם לראש, חלקם זחיחים 
גדולים  ובטוחים שהכול מגיע להם. חלקם סבור שהם 
מהחיים. אביא בפניכם שתי דמויות שהגיעו רחוק ודרך 

התנהלותם שונה בתכלית:
האחד, האלוף יואב גלנט שהיה אלוף מוצלח אך החליק 

קרקע  תופס  שהוא  תוך  חלומות  בית  כשבנה  'בעליה' 
באופן  הבעיה  מה  הבין  ולא  שלו  הייתה  לא  שכנראה 

התנהלותו...
לעומתו, שופט בית משפט עליון נעם סולברג. היה ניסיון 
לסכל את מועמדותו בגלל "האידיאולוגיה" שהוא מזוהה 
איתה. התנהלותו צנועה ישרה נורמטיבית ועניינית כראוי 

לשופט ואיש ציבור. אדם בעל אורח חיים פשוט.
ניתן להביא דוגמא נוספת לשני הפכים:

אהוד ברק, קיבוצניק בן משמר השרון שהגיע לצמרת ונשא 
בתפקידים הבכירים ביותר ומרוצת הזמן ברק הפך יהיר 
יותר, חיי חיים ראוותניים התנהגותו שידרה חוסר צניעות... 
לעומתו פרופ' סטנלי פישר, הנגיד היוצא, שלכל הדעות 
אדם מוכשר ורציני עם רקורד מרשים שהצליח בחייו אך 

עם זאת נותר צנוע, ויישר דרך שקט.
לדאבוננו, העידן שבו אנו חיים מחפש את האדם המצליח 

והמוכר, מיוחס לו 'כוחות על'. 
דוגמה נוספת לחוסר צניעות ולשיקולים של אגו מיוחס 
לכבוד שופטי בית משפט העליון הנמצאים בעומס מטורף 
על-פי הגדרתם, דבר המחייב שינוי מערכתי. אך שופטי בית 
המשפט העליון לא מוכנים להגדיל את מספר השופטים 
בבית משפט העליון משום שזה יפגע במעמדם ובכוחם... 
להיות מוצלח,  רוצה  כיום שאם אדם  המסר המתקבל 
לעצמנו  יורים  אנחנו  ומיוחד.  שונה  להיות  חייב  הוא 
ברגל. מה שאנחנו צריכים זה אנשים נורמטיבים, רגילים 
ואידיאליסטים שחיים את ההוויה הישראלית שיודעים 
היטב מהיכן הגיעו, לאן הולכים ומהו מקומם, אנשים עם 
הרגליים על הקרקע שאינם מנותקים מהמציאות ושרואים 
ישראל. הוא שאמרתי,  בתפקיד שליחות למען מדינת 

אנשים נורמטיביים.
לפעמים אני חושב שאם כבוד השופט טירקל היה צריך 

לעבור את ועדת טירקל הוא לא היה עובר.
הועדה בראשותו, אינה מתאימה לצרכים והחלופה ההולמת 

היא כמו שציינתי לעייל, שימוע. 
"הקנאה והתאווה והכבוד מוציאין את האדם מן העולם..." 

נבו כץ
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מסטיק בקופסא

פרס
חופשה מפנקת 
בצימר היוקרתי 

'הצריף של תמרי' 
052-8903764בכל שבוע

לפרטים: 
www.hatzrif.co.il

תמר 052-4653942

*על בסיס מקום פנוי ובימי חמישי

המליצו לנו על בילוי לקיץ ותוכלו לזכות
בחופשה מפנקת

מבצע

איך משתתפים? שולחים תמונה שלכם מבלים עם הסבר 
קצר של עד שלושה משפטים איך אתם ממליצים לנו לבלות הקיץ, 
מעלים את התמונה עם ההסבר לפייסבוק של גילוי דעת ומתוך כל 
התמונות שישלחו, נבחר בכל שבוע בילוי ישראלי אחד מומלץ לקיץ 
בחופשה  יזכו  הזוכים  השולחים  דעת.  בגילוי  התמונה  את  ונפרסם 
מפנקת בצימר ובארוחת בוקר עשירה מבית הקפה 'הצריף של תמרי'.

פרטים נוספים:
gdaat@pisrael.com |  פייסבוק גילוידעת 

בתי
אמנה גילוידעת בשיתוף עם חברת  

יוצאים במבצע מיוחד לקיץ:
אתם, הקוראים, ממליצים לנו על בילוי מושלם לקיץ.

בכל שבוע תזכה אחת ההמלצות בחופשה מפנקת בצימר. 

כשירות הנהג
נכונה  לנהיגה  נתייחס  הקרובות  בשבתות 

ממבטים שונים ומזוויות שונות.
ינהג  לא  1. חובת הזהירות הכללית קובעת: 
אדם בקלות ראש או בחוסר זהירות, או ללא 
תשומת לב מספקת בהתחשב בכל הנסיבות... 
אין לנהוג או לרכוב לאחר שתיית משקה   .2

אלכוהולי.
3. הנהג צריך לנהוג כשהוא ערני וכשיר לנהיגה.

4. הנהג צריך לדעת שכל אחד יכול להיות עייף. 
ובנסיעה ארוכה, השגרה והשעמום מובילים 

להרדמות.
5. נהג חכם מתכנן את נסיעתו, נח לפני הנסיעה 
וקובע לעצמו תחנות ביניים למנוחה, לשתיה 

קלה ולחילוץ עצמות.
6. התחוללות השינה באה במפתיע ללא התרעה 
ואיננה ניתנת לחיזוי. אף אדם לא יכול לדעת 
מראש מתי הוא ירדם, כאשר הוא חש בתחושות 

הראשונות של העייפות.
7. אסור "למתוח את החבל" ולהמשיך לנהוג 
עד קצה גבול היכולת. את הסף הזה לא רואים 
ואז  לבסוף  אותו  חוצים  אך  מרגישים,  ולא 

מאוחר מדי...
8. עלינו לזכור!! אי אפשר לטעון: "לא ידעתי 
שאני עייף" מכיוון שתחושות הגוף משדרות 
ובגב  עיניים ממצמצות, כאבים בצוואר  לנו: 

וראש כבד. 
ויש להם משמעות ברורה אחת: 

אני עייף וחייב לעצור ולנוח.

סדנאות סימולציה לנהיגה חכמה 
של תנועה כהלכה מסובסדות ע"י 

:
054-4836343 ,09-7745758
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בארץ גיבורי התנ“ך

מוקד קיץ: 1-800-34-54-54

פרטים באתר תיירות בנימין
www.gobinyamin.org.il

- 1 8 0 יינב0 ןמ


קיץ מרענן
לפני הצפון, אחרי או במקום, לא 

מפספסים התרעננות בבנימין!
מעיין עטרת, מעיין טלמון, מעיינות שילה-

עלי, עין תות, מעיינות נחל פרת ועוד שפע 
מעיינות לכל המשפחה בכל רחבי בנימין

חופשת קיץ
צימר בין סלעים, ג‘קוזי מול המדבר, בית 
אבן עם בריכה, בקתה בין עצי היער ועוד. 

מגוון צימרים מפנקים ואפשרויות 
 אירוח, לזוגות, משפחות וקבוצות

בנופי התנ"ך המרהיבים.

קיץ אתגרי
עשרות ק"מ של שבילי אופניים: סינגל 
שילה-עלי, סינגל הכרמים, סינגל חורש 

 טלמונים. טיולי שטח בבנימין:
 השכרת אופניים, ריינג‘רים וג‘יפים

 )f-וטיולי “אקסטרים הרים“ )חפשו ב
לבעלי טרקטורונים ואופנועי שטח.

 קיץ שורשי
 נפתח למבקרים מיצג סיפורי התנ"ך

של עיר המשכן ובירת ישראל
 הראשונה, במגדל הרואה החדש
בשילה הקדומה! עוד בשילה- 

סיורים מרגשים, חפירות חינוכיות 
וסדנאות במלאכות קדומות.

קיץ מפנק
 שלושה מיצגי מולטימדיה מרתקים
 על ההיסטוריה של חבל בנימין -

 ארץ גיבורי התנ“ך,
במרכז המבקרים נחלת בנימין.
 סיורים וטעימות יין ביקב פסגות

ובכל יקבי הבוטיק באיזור.

אירועי קיץ
 דינדין אביב, יובל דיין, דני רובס,

אביתר בנאי, אתי אנקרי,
שולי רנד, לאה שבת ואמנים נוספים 

עושים את הקיץ בבנימין.
שפע חוויות, אירועים ומופעי שקיעה 

ביישובי בנימין ובאתרים.



את  והדריך  לימד  רבנו  משה  הקודמות  בפרשיות 
עם ישראל לגבי דברים הנוגעים להתנהגות היחיד. 
לכלל  הקשורים  בנושאים  מתמקד  הוא  בפרשתנו 
ישראל: מערכת המשפט, סמכויות בית הדין הגדול, 
פרשת מינוי מלך ומצוות השייכות לניהול מערכות 

המלחמה של צבא ישראל.

הפרשה פותחת במינוי שופטים, באכיפת החוקים 
שמופיע  מישראל  אדם  כל  צדק.  משפט  ובעשיית 
למשפט  שיזכה  נאמנה  לדעת  צריך  דין  בית  לפני 
צדק, ולא יחשוש לעיוות דין ועשיית עוול. מערכת 
משפטי התורה מבוססת על חוקים קבועים שאינם 
ואשר מגמתם היא להוציא  משתנים במשך הזמן, 

את הצדק והיושר לאור עולם.

בהמשך הפרשה מופיעים חוקי המלוכה. התורה נתנה 
בהתאם  הזמן  לצורך  חוקים  לחוקק  למלך  סמכות 
לנסיבות. וזאת כדי לארגן את סדרי החיים לטובת 
הציבור ושלומו באותו זמן. במידה מסוימת, משפטי 
המלוכה משלימים את החסר מבחינה חוקית באותו דור.

יום,  כל  "שמונה עשרה" שאנו מתפללים  בתפילת 
תקנו חז"ל את ברכת "ואשיבה שופטיך". בברכה זו 

אנו מבקשים "והסר ממנו יגון ואנחה". זוהי התפילה 
היחידה אשר בה מופיעה בקשה כזאת להסרת יגון 
ואנחה, ביטוי זה לא נאמר אפילו בתפילה להחזרת 
היא,  לכך  הסיבה  המקדש.  ובניין  ישראל  מלכות 
שבמדינה שבה מערכת המשפט מעוותת ומושחתת, 
אזי האזרח הפשוט מרגיש על כל צעד ושעל בכל 
אורחות חייו את העיוות והשחיתות. ומציאות כזאת 

בזמן  גם  זאת,  לעומת  ואנחה.  ביגון  אותו  ממלאת 
שאין לנו שלטון משלנו, אך מערכת המשפט פועלת 
כפי  כתקנם,  מתנהלים  השוטפים  החיים  בהגינות, 

שהיה בימי רבי יהודה הנשיא ידידו של אנטונינוס 
השליט הרומאי.

בפרשת עגלה ערופה, כשנמצא הרוג שאין יודעים מי 
הרגו, זקני בית הדין צריכים לומר "ידינו לא שפכו את 
הדם הזה". שואלים חז"ל: וכי יעלה על הדעת שזקני 
בית הדין שופכי דמים הם? ה'בבלי' מסביר, שהכוונה 
בכך היא לומר שהם לא מנעו מהנהרג אוכל וליווי, 
וממילא הם אינם אשמים במה שנגרם לו. ה'ירושלמי' 
מבאר שהכוונה כאן היא שבית הדין מכריזים שהם 
לא עיוותו את הדין ולא הביאו לשחרורו של האיש 

שאולי בצע את הרצח הזה.

מכאן אנו לומדים שמערכת המשפט צריכה להפעיל 
את סמכותה ולהרתיע רוצחים פוטנציאלים. בשום 
פנים ואופן אסור לה לשחרר מחבלים מתוך שיקולים 
היחיד  הפתרון  "מחווה".  לשם  לא  ובודאי  צדדיים, 
מוצאם!  בארצות  יישובם  הוא  המחבלים  לבעיית 
דברי  יתקיימו  בימינו  שעוד  שנזכה  רצון  יהי 
ויועציך  כבראשונה  שופטיך  הנביא "ואשיבה 
כבתחילה, אחרי כן יקרא לך עיר הצדק קריה נאמנה, 

ציון במשפט תפדה ושביה בצדקה" 

ראש
הישיבה סמכות בית המשפט

הרב דב ליאור - רב העיר קריית ארבע-חברון וראש הישיבה

מי שהכיר את מו"ח היקר הרב בנימין הרלינג הי"ד, 
זוכר תמיד את צדקותו. 

אחד הדברים שנחרטו בזיכרוני הוא הדקדוק בענייני 
"בל תשחית" כאשר היה נשאר אוכל שלא ידעו אם 
עוד יאכלו אותו, היה תמיד מתנדב לאוכלו. אך אם 
היה מדובר על אוכל שלא היה אכיל כל כך הוא היה 
מסתפק אם יש בזה איסור "בל תשחית", ופעמים 

הכריע : "נו-בל תשחית דגופו עדיף".

בעבר, הסברנו שאיסור "בל תשחית" הנאמר בפרשתינו 
על אילנות, כולל איסור השחתת כל דבר שיש ממנו 
הנאה לבני אדם. ופסק הרמב"ם: "ולא האילנות בלבד, 
בנין,  והורס  בגדים,  וקורע  כלים,  המשבר  כל  אלא 
עובר  השחתה,  דרך  מאכלות  ומאבד  מעין,  וסותם 
הפקר.  של  בדברים  אף  נוהג  זה  דין  תשחית".  בלא 
ולא רק המשחית בידיים אלא אף הגורם לכך עובר 
בבל תשחית, והסביר רש"י "שאף כשאינו מאבד את 
הדבר לגמרי באופן שאינו ראוי לכלום, אלא שהוא 

פוחתו מדמיו עובר בבל תשחית".

השחתה  דרך  אלא  תורה  אסרה  לא  זאת,  לעומת 
וקלקול אבל אם הוא משחית על מנת לתקן - מותר. 

נידונו בפוסקים על הגדרים  דיונים הלכתיים רבים 
ההלכתיים המדויקים של מצווה זו. 

אחת השאלות הנשאלות היא האם יש היתר להשחית 
לצורך מצווה. שהרי ציוו חכמים לקרוע על המת. 
וכן  שמתו,  מלכים  על  בגדים  ששורפים  מצינו  וכן 

הביא להלכה ה'תוספות' שאיסור בל תשחית נדחה 
שאין  מסבירים  למעשה,  ונשיא.  מלך  כבוד  מפני 
בתכריכים  מת  לקבור  שמותר  כשם  השחתה,  כאן 
אפילו של מאה מנה. לכן, הייתה רשות לממונה על 
השמירה בהר הבית, לשרוף את כסותו של מי שנרדם 
על משמרתו. זו הסיבה שאם רוצה לגנוז דף מספר 

תורה שאינו יפה כל כך, יכול לעשות כן אף על פי 
שאין בו טעות.

ברכה.  לסימן  הבדלה  מיין  לשפוך  התירו  כן,  כמו 
ויכול לכבות בו את הנר כדי שיהיה נראה לכל שלא 
הודלק נר זה אלא למצווה. אך, כתבו שישפוך דבר 
מועט. ובט"ז הביא בשם ה"באר שבע", שכתב לבטל 

השפיכה לגמרי משום ביזוי משקה.

ל'תשליך'.  המים  ברז  לפתוח  גם  התירו  כך,  משום 
ולזרוק מאכלים שמקבלים ב"משלוח מנות" שאדם 
לא סומך על ההכשר. אך כתבו הפוסקים שאם חושב 
שההכשר טוב אבל הוא מהדר, רצוי ומותר לתת זאת 

לאדם שכן סומך על כך.

אשה שחזרה בתשובה, ויש לה בגדים שאינם צנועים, 
עדיף אם יכולה ללבוש אותם בתוספת בגד. ואם לאו, 
יכולה לזורקם. וכמובן שלא תיתן זאת לחברה שעדיין 

לא חזרה בתשובה. 

שאר פרטים בחוברתנו "איסור בל תשחית - מקורות, 
גדרים והלכות" אותה ניתן לקבל דרך המייל שלנו 

 שדרכו אני תמיד שמח לשמוע את דעתכם:
 pvpuah@gmail.com

האם מותר להשקיע בתכריכים?
הרב מנחם בורשטין - ראש מכון פוע"ה

יורה
דעה

במדינה שבה מערכת המשפט מעוותת 
ומושחתת, אזי האזרח הפשוט מרגיש 

על כל צעד ושעל בכל אורחות חייו 
את העיוות והשחיתות. ומציאות כזאת 

ממלאת אותו ביגון ואנחה. 

אשה שחזרה בתשובה, ויש לה בגדים 
שאינם צנועים, עדיף אם יכולה 

ללבוש אותם בתוספת בגד. ואם לאו, 
יכולה לזורקם. וכמובן שלא תיתן זאת 

לחברה שעדיין לא חזרה בתשובה. 

והזוכים... 
משפחת
איזביצקי

מאגר מים של המושב דליה 
שבעמק יזרעאל. מחנים את 

הרכבים והולכים ברגל בערך 
20 דק' בשביל עפר. מגיעים 
למאגר מים ענק ונהנים ממים 

נעימים וצל.
)משפחת איזביצקי(

שיעורו החודשי של הגאון הרב דוב ליאור שליט"א בנושא הלכות תשובה, יתקיים אי"ה ביום חמישי ט' אלול )15/08(

 בשעה 20:00 ב"בית הרב" ברח' הרב קוק 9 בירושלים
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לפרטים נוספים: kmm613@gmail.com  ’תנועת קוממיות‘

יום עיון ותפילהיום עיון ותפילה
על חבל עזה וצפון השומרון

לציון 8 שנים לשריפת בתי הכנסת של 
חבל קטיף ולעזיבת צה“ל את אדמת הקודש

בקיץ תשס“ה נטשה מדינת ישראל את חבלי ארצנו. ביום ח‘ באלול יצאו כוחות צה“ל מחבל עזה, 
ובערב חגגו צוררנו בשריפה של מקדשי המעט, בתי הכנסת של חבל קטיף

הציבור מוזמן להשתתף ביום עיון ותפילה
ביום רביעי ח‘ באלול תשע“ג (14.8.13 למניינם)
בבית כנסת ”החורבה“ בעיר העתיקה בירושלים

תענית רשות

יחידים, המתענה יקבל את התענית ביום שלישי בתפילת המנחה.  למתענים: התענית היא תענית 
המקבל עליו את התענית עד חצי היום או עד אחרי מנחה יאמר זאת בשעת קבלת התענית, וגם הוא 

יכול להתפלל עננו; שו“ע או“ח תקס“ב ס“ג ומ“ב שם).
תענית הרשות נקבעה ע“פ קריאתם של עשרות רבנים, ראשי ישיבות, רבני ערים, יישובים 

וקהילות. רשימת הרבנים המלאה מתפרסמת באתר תנועת קוממיות

בתוכנית:

16:00

18:00

הרב שמחה הכהן קוק שליט“א

הרב דב ליאור שליט“א

הרב אברהם שרייבר, רב כפר דרום תובב“א

יו“ר הכנסת ח“כ יולי אדלשטיין

ח“כ זבולון כלפה, עצמונה תובב“א

ח“כ מוטי יוגב

סליחות, קריאת ’ויחל משה‘ ותפילת מנחה



לשדר קו אחיד
עניין?!הרב אליקים לבנון - ראש ישיבת ההסדר באלון מורה ורב המועצה האזורית שומרון

משפחתי
שאלה 

אני ואשתי נישאנו לפני יותר מעשר שנים, כזוג דתי לכל דבר. יש לנו ילדים, אבל לשנינו יש דילמה: לפני שנתיים 
עברנו טראומה במשפחה, ומאז כל ענין הדת רק מעיק עלי. אני לא מרגיש כל טעם בתפילה. גם בשבת, נחמד לי 
לגלוש לכל מיני אתרים מעניינים. לאשתי זה קשה, ואנו מתלבטים, האם להמשיך יחד או להיפרד. החלטנו לפנות 

לרב מפני שלאשתי זה חשוב. אני מדגיש שהפניה היא של שנינו.

אפתח דוקא במה שציינת בסוף דבריך, שההחלטה 
לפנות בשאלה, היא משותפת. מכאן אני מסיק 
שאשתך  אלא  ומתחים.  מריבות  ביניכם  שאין 
בדרכך,  ואתה  מצוות,  כשומרת  בדרכה  הולכת 
כאינו שומר מצוות. מכאן למעשה נובעת הדילמה 
של  רקע  על  באים  כלל  בדרך  גירושין  שלכם: 
לשון  לאשתו.  איש  בין  שנאה  או  קנאה  מתח, 
התורה )דברים כ"ד, ג'(: "ושנאה האיש האחרון, 
וכתב לה ספר כריתות". ביניכם, אין שנאה, אך 
יש פער בחיי היום-יום, בהתנהלות בשבת, ומה 
שלא ציינת, בחינוך ילדים. אחד הכללים בבית, 
במשפחה הוא: "מסרים ברורים". ילדים חייבים 
זה הבית שלנו,  לקבל מאבא ואמא מסר אחיד: 
כך אנו מחנכים. דבר זה אינו מונע מילד לבחור 

בדרך אחרת, כאשר הוא גדל. למשל: אצלנו בבית 
נוהגים בצניעות בהוצאות, לא קונים מותרות, לא 
מחליפים ריהוט כאשר הישן תקין ובעל מראה 
סביר וכד'. כאמור, ילד מתבגר, העובד לפרנסתו 
ומרויח לחמו בכבוד, יכול להחליט שהוא בביתו 
יחליף ריהוט כל שנה או שנתיים. אבל בבית הוא 

קיבל מסר אחיד. 
ילד, המקבל מאימו מסר של שמירת שבת, ורואה 
את אביו גולש באינטרנט או מדליק ומכבה אור, או 
מכין לעצמו כוס תה ממים רותחים שעל האש, הרי 
הוא מקבל מסרים סותרים, המזעזעים את נפשו. 
לכן, אם הנכם חפצים להמשיך יחד, ולא לפרק את 
המשפחה, אין די בכך שאינכם מתקוטטים ביניכם. 
אתם חייבים להחליט על קו אחיד בבית. כמובן 

שאיני יכול לייעץ לאשתך שאף היא תגלוש עמך 
באינטרנט בשבת, או תדלג על קידוש וזמירות 
שבת. לכן, העצה מופנית אליך: איני חפץ לשכנע 
אותך לחזור ולשמור תורה ומצוות, מפני שלא 
זו הייתה שאלתכם. אולם, אני מציע שתשקול 
בדעתך, מבלי להתחייב לשמירת מצוות, אם תוכל 
הסותרים  מסרים  לשדר  שלא  עצמך  על  לקבל 

את הנהגת הבית.
למעשה, אשתך תיקח על עצמה את חינוך הילדים, 
וזאת, כמובן, בהסכמתך. אתה תרגיש חופשי לנהוג 
כרצונך, אך לא בפרהסיא המשפחתית. החליטו 
ונסו לחיות כך במשך  יחדיו על הדרך לפרטיה, 
חצי שנה. בתום פרק זמן זה, אם תרגישו צורך, 

פנו שוב להמשך ייעוץ 

תשובה

שכחו 'פרט קטן': הראי"ה והנצי"ב
הרב פרופ' נריה גוטל - נשיא מכללת אורות ישראל 

נקודה
למחשבה

גיליון  יפה עשה עתון מסויים שהקדיש לאחרונה 
מיוחד לציון מלאות 120 שנה להסתלקות הנצי"ב 
מוולוז'ין זצ"ל. דא עקא, כדרכם של לבלרי אותו עתון, 
הגם שראו לנכון לתת מקום להתרשמויותיהם של 
לא מעט מתלמידי הנצי"ב, הם "העלימו" לחלוטין 
את אחד מגדולי וחשובי תלמידיו: מרן הראי"ה קוק 

זצ"ל, אשר בער"ש זה חל יום הסתלקותו.
ובכן, מה היו יחסיהם של השניים? מה היתה דעת 
הראי"ה על הנצי"ב, מה היתה דעת הנצי"ב על הראי"ה, 
ומה סיפרו על כך לימים אחדים מתלמידי הישיבה? 
משהו קטן מזה להלן, רק ציטוטים מפורשים, ממש 

מעט שבמעט:
*

הרב על הנצי"ב: "בנצי"ב, ראו שהכל בא אצלו מתוך 
ציון,  וחיבת  ישראל  אהבת  והדעות,  המדות  תורה. 
של השפעה  תערובת  שום  ללא  בא מבפנים,  הכל 
צדדית"; הנצי"ב הוא "בעל הנשמה הלאומית החיה 
במקור קדשה". לא בכדי, מאמרו הראשון )המודפס( 
של מרן הרב זצ"ל, נכתב להוקרת הנצי"ב ולתיאור 

דיוקנו הרוחני - צבי לצדיק )תרמ"ו(: "צפירת תפארתנו 
חמדת כל בית ישראל, הגאון האמיתי, אור העולם, 
אדמו"ר מרן נפתלי צבי יהודה ברלין שליט"א, נשיא 
אלקים אשר בתוכנו - דבריו הקדושים הם לאמיתה 
של תורה...". כעבור שנתיים )תרמ"ח( אף כתב הרב 
מאמר נוסף על הנצי"ב שהוא "בין היחידים השרידים 
כמעט  הוא  ארצנו  גאוני  בין  לתפארה...  מתנוסס 
האחד... הוא כמעין המתגבר וכנהר שאינו פוסק...". 
"כמים הפנים לפנים" - הנצי"ב על הרב: "זה שנים 
רבות לא ראתה וולוז'ין בחור כזה, מצויין בחריפות 
ובקיאות כמו העילוי הזה... כדי לגדל בחור כזה כדאי 
היה שתיווסד ישיבת וולוז'ין... הוא שקול כנגד כולם". 
במכתב של הנצי"ב אל הרב הוא כותב עליו: "... ידיד 
נאמן, הרב הגדול חו"ב י"א מרבים כש"ת..."; ושוב: 
"... ידיד נפשי הרב הג' חריף ובקי זריז וממולא לכל 
דבר תושי'...". ומסופר שפעם הזדמן הראי"ה לביקור 
בוולוז'ין והורה הנצי"ב לשחוט עוף לסעודה ולברך 
ברכת המזון על כוס יין, הגם שהיה זה ב'תשעת הימים', 
מצוה! סעודת  וזו  התורה  בכבוד  שמדובר  משום 

תלמידי הישיבה סיפרו שאכן "הנצי"ב היה מחבבו 
וכי  בישיבה  לחדרו  מזמינו  היה  שהנצי"ב  מאוד", 
הגדול  הרב  של  חיבתו  גדולה  כמה  עד  ידעו  הכל 
מלצר:  זלמן  איסר  רבי  אמר  וכך  הדגול.  לתלמיד 
בישיבה  אז  היו  בוולוז'ין.  הזוהר  תקופת  זו  "היתה 
עילויים מופלגים, אולם הוא ]הראי"ה[ היה משכמו 
ומעלה. הוא היה משהו מיוחד. ההערכה עליו היתה 
שונה לגמרי והמבט עליו היה לגמרי אחר". ולא אחר 
מהרב זליג ראובן בנגיס - רבה של העדה החרדית 
בירושלים, אמר לרבנו הרב צבי יהודה: "הנצי"ב אמר 
לי: החשוב שבישיבה היה מקודם מר, וכעת יש לנו 

חתנו של הרב מפוניביז'", הוא הראי"ה.
וכל זה ממש רק על קצה המזלג מה שביקשו להעלים 

גמדים טרוטי עיניים.
*

העולם רגיל לומר שמי שמסתובב עם "תעודת יושר" 
משטרתית, הרי זה מעיד על עצמו שכנראה נזקק 
שמוצא  עתון  על  העולם  אומר  מה  מעניין  לכך... 

לנכון להכריז על עצמו בריש גלי שהוא "נאמן"... 

 מבוך בעמק שמח
 להזמין את

  עם ישראל להשתתף
 בחווית מבוך התירס
 החדש במבוך בעמק
בשדה יעקב. (הכניסה

 לאתר בתשלום)
שעות פעילות:
10:00 - 20:00

 ישנה אפשרות לפעילות
לילה/לינה באתר לקבוצות.

 0505404473, מיכאל.

 מבוך בעמק שמח
 להזמין את

  עם ישראל להשתתף
 בחווית מבוך התירס
 החדש במבוך בעמק
בשדה יעקב. (הכניסה

 לאתר בתשלום)
שעות פעילות:
10:00 - 20:00

 ישנה אפשרות לפעילות
לילה/לינה באתר לקבוצות.

 0505404473, מיכאל.

 מבוך בעמק שמח
 להזמין את

  עם ישראל להשתתף
 בחווית מבוך התירס
 החדש במבוך בעמק
בשדה יעקב. (הכניסה

 לאתר בתשלום)
שעות פעילות:
10:00 - 20:00

 ישנה אפשרות לפעילות
לילה/לינה באתר לקבוצות.

 0505404473, מיכאל.

מבוך בעמק 
שמח להזמין את עם ישראל 

להשתתף בחווית מבוך התירס החדש 
במבוך בעמק בשדה יעקב. 

)הכניסה לאתר בתשלום(

שעות פעילות: 10:00-20:00
ישנה אפשרות לפעילות לילה/לינה באתר לקבוצות

לפרטים נוספים: 0505404473 מיכאל
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החופש בגדול בעיצומו וכך גם החום והעצבים. בלשוננו יש דרכים רבות לכעוס: 
אפשר לזעום ולזעוף, לרגוז ולהתרגז, לכעוס ולחטוף חום, לקצוף ולרתוח, להתרעם 
ולהביע תרעומת, להתמלא חֵמה ולהזעיף פנים. ובלשון הדיבור לקבל עצבים או 

פשוט להתעצבן.
כֶם וְעָצַר  עַס בתנ"ך הם חָרָה )אַפּוֹ( וקָצַף: "וְחָרָה אַף ה' בָּ הפעלים הרגילים לציון כַּ
עֲוֹ ן  "בַּ יז(;  יא,  )דברים  יְבוּלָהּ"  אֶת  ן  תִתֵּ לֹא  וְהָאֲדָמָה  מָטָר  יִהְיֶה  וְלֹא  מַיִם  הַשָּׁ אֶת 
עַס נדיר יותר, ואילו  ר וְאֶקְצֹף" )ישעיהו נז, יז(. הפועל כָּ הוּ, הַסְתֵּ י וְאַכֵּ צְעוֹ קָצַפְתִּ בִּ
בספרות חז"ל הוא הפועל הרגיל. מן השורש כע"ס אנחנו מוצאים בתנ"ך בעיקר 
ר הִכְעִיס, אֶת-יְהוָה  את הפועל הגורם הִכְעִיס. למשל, על ירבעם המלך נאמר: "אֲשֶׁ
נולד הביטוי "להכעיס" המתאר פעולה  ל(. כך אף  יִשְרָׂאֵל" )מלכים א טו,  אֱלֹהֵי 

שנעשית רק כדי לעורר רוגז. 
עַר. הביטוי מדמה את  בָּ חָרָה פירושו  אַף?  וחֲרוןֹ  אַפּוֹ  חָרָה  מה פירוש הביטויים 
נים בכלל, בשעת הכעס. ביטויים נוספים  ההתחממות וההתאדמות של האף, או הפָּ
לֶךְ מְאֹד וַחֲמָתוֹ  קְצֹף הַמֶּ קושרים את הכעס לחום ולאש. על אחשורוש נאמר: "וַיִּ
עֲרָה בוֹ" )אסתר א, יב(. ומן הארמית התגלגל הביטוי בעידנא דרִתחא )מילולית  בָּ

'בזמן הרתיחה'( במשמעות 'בשעת כעס'. בימנו נוצרו הצירופים: 'בעל מזג חם', 
'חם מזג' ו'חמום מוח', והפועל רָתַח.

עצמה  הטבע,  איתני  של  עצמתם  בתיאור  גם  משמשות  הכעס  ממילות  כמה 
הנתפסת לעתים כביטוי לכעסו של ריבון העולם. לאחר שהוטל יונה לים נאמר 
עְפּוֹ" )יונה א, טו(. קולו של הרעם שימש השראה לפועל הִתְרעֵם  ם מִזַּ עֲמֹד הַיָּ "וַיַּ
ולשם תַרְעֹמֶת. )מתוך אתר האקדמיה ללשון עברית(. בולט במיוחד הפועל רָגַז 
מָיִם" )יואל ב, י(. שמשמעותו הבסיסית 'רעד', כמו בפסוק "לְפָנָיו רָגְזָה אֶרֶץ רָעֲשׁוּ שָׁ
נראה כי בכל הזמנים כעס היה נחלת הכלל והעברית חילקה שפע של ביטויים 
לבטא בהם רוגז. מכל מקום עדיף לשתות כוס מים קרים ולכעוס כמה שפחות, 

כפי שהמליצו חכמים בפרקי אבות: "קשה לכעוס ונוח לרצות – חסיד" )ה, יא(. 

חְמִי,  ית הַלַּ יָעֵל בֵּ
נֵי נְצָרִים עוֹרֶכֶת לָשׁוֹן, בְּ
yael. zbh@gmail. com דוא"ל

ת בָּ מלים של שַׁ

להרשמה: 02-6646001 או 8980*

חדש!
פנימה 

בפייסבוק

מגזין פנימה שמח להציג:

כנס הנשים השנתי של מגזין פנימה, ייערך בבנייני האומה בירושלים 
בט"ז באלול תשע"ג הכנס פתוח לכלל ציבור הנשים

בכנס יתארחובכנס יתארחו

הרבנית 
ימימה 
מזרחי

מרצה אורחת:

הרבנית ד"ר חנה קטן

בט"ז באלול תשע"ג הכנס פתוח לכלל ציבור הנשים
בכנס יתארחובכנס יתארחו

אודהליה 
ברלין 

הופעה מלאה

פנימה. מקום לכולן

פתיחת שערים בשעה 18:00 | תחילת המופע בשעה 19:00
מספר המקומות מוגבל! ההרשמה בעיצומה

ס 
יכנ

מנות לה
מוז

ש 
תר החד

לא

pn
im

a.c
o לנו

ש

עלות כניסה: 60 ש"ח | למנויות פנימה ומצטרפות חדשות: 10 ש"ח (לצורכי בקרה) 
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עם ישראל עומד לפני הכניסה לארץ ישראל. התורה מלמדת אותו כיצד להתייחס 
לקיים ולמצוי כבר בארץ ,למשל, העצים אותם שתלו וגידלו אחרים. התורה גם 

מסבירה מדוע : “...כִּי הָאָדָם עֵץ הַשָּׂדֶה” )פר’ שופטים, דברים כ’, י”ט(

מדוע משול האדם לעץ? במה דומה העץ לאדם? מה לומדים מכך? לפניכם משחק 
באמצעותו נכיר כמה מתכונות העץ הדומות לאדם: לחייו, להתנהגותו, לתכונותיו, 

גידולו, סביבתו ועוד...

חייו של העץ מהפרי, לזרע, לשתיל, לעץ, לפרי וחוזר חלילה במסלול מעגלי....
לפניכם משחק מסלול מעגלי על עץ. צעדו במסלול ולימדו על העץ, על האדם, 

על המשפחה ו... עליכם...

חייו של העץ, כמו חיינו אנו, הם מעגליים: האחד ממשיך את השני... הצעירים 
ממשיכים את המבוגרים...

משחק זה מומלץ לשחק בחוג המשפחה. הכינו חייל לכל משתתף וקוביית משחק. 
הציבו את החיילים במקום בו תרצו להתחיל את המשחק. 

כל משתתף בתורו מתקדם במסלול לפי מה שהתקבל בזריקת הקוביה.

בעזרת  לבצע,  עליו   – שבעץ  הצבעוניים  העיגולים  במסלול  המשתתף  בהגיע 
אל   - פעולה  שתפו  העיגול.  צבע  שבאותו  שבמשבצת  המשימה  את  האחרים, 
תשכחו, כלנו משפחה... )את המשימות שבמשבצות - ניתן לבצע מספר פעמים(.

המנצח הוא המשתתף שבתום המשחק הצליח להקיף את המסלול מספר רב ביותר 
של פעמים. 

בעיגול העשירי - תוכלו להוסיף משימה המתאימה למשפחתכם ול... עץ ואפילו 
לטעת את העץ המשפחתי שלכם...

עד  מהשורש  האילן  גוף  הוא  הגזע 
העץ,  על  ללמוד  נוכל  וממנו  הצמרת, 

גילו, תכונותיו, אירועים שעבר וכו’... 

אתה,  שלך:  שב”גזע”  מהמאפיינים  אחד  את  תאר 
האחים, ההורים, בני המשפחה האחרים... 

בקש מהמשתתפים האחרים לזהות את מי אפיינת...

נוף העץ הם העלים הסופגים את קרני השמש והופכים אותם לכוחות 
)אנרגיה( המזינים ומחיים את העץ כולו.

צורות הנוף שונים מעץ לעץ כמו המראה וההתנהגויות השונות מאדם לאדם.

תאר את אחד ה”נופים” של בן משפחה ובקש מהמשתתפים האחרים לזהות 
את מי תארת...

העץ זקוק לאור וחום כדי לצמוח. 
גם האדם זקוק לחום ואהבה כדי 

לגדול. ממש כמו במשפחה...

תאר אירועים בהם זכיתה 
ב”אור וחום” של בני 

המשפחה.

בקש מהמשתתפים 
האחרים לציין היכן ומתי 

התקיים האירוע...

השורשים מאפשרים לעץ להגיע אל מקורות המים החשובים 
לצמיחתו. גם האדם זקוק למים )שהתורה נמשלה להם(.

בקש מהמשתתפים האחרים לציין מקורות מהם ניתן ללמוד 
מה לעשות כדי ללכת בדרך התורה... 

העץ יונק את כוחותיו 
מהשורשים. גם אנחנו 

מקבלים מההורים 
ומהמשפחה תכונות, דרכי 

התנהגות וכוחות.

תאר את אחת מתכונות 
“שורשיך” ובקש המשתתפים 

האחרים לזהות למי 
התכוונת...

הקרקע מספקת 
לעץ כוחות לצמוח 
כמו שהקהילה והמשפחה 
מאפשרים לנו.

ספר על מעשים טובים שעשית ובקש 
מהמשתתפים האחרים לזהות במי נעזרת כדי 
להצליח...

מהלך חייו של העץ, החל 
מהצפייה לפרי, הטיפול בשתיל 
הרך והשבחת העץ. מהלך גדילתו 
דומה למהלך חייו של האדם, 
מהיותו תינוק...

השווה בין תהליך גדילת העץ 
לאירוע בחייך.

בקש מהמשתתפים האחרים לציין 
היכן ומתי התקיים האירוע...

פירות העץ הם ממשיכיו של העץ. 
בפירות יש ממרכיביו ומתכונותיו של 

העץ. פירות האדם הם ילדיו.

ציין שמות של ילדי משפחה המוכרת 
לכם. בקש מהמשתתפים האחרים לזהות 

מי הוריהם של ילדי המשפחה אותם 
בחרת... 

לעצים סוגים שונים של 
פירות. בטעמם, בהרכבם, 
במראה שלהם, במקום 
ובדרך גידוליהם ועוד. גם 
בני האדם שונים אחד 
מהשני...

תארו את “הטעם 
והריח” של 
אחד אחד מבני 
המשפחה...

בקש 
מהמשתתפים 
האחרים לזהות 
את מי תארת...

כמועץ
נעם צביה

ע”ש הרב צבי יהודה הכהן קוק זצ”ל 

מובילה בחינוך התורני-ציוני

רשת

In memory of Rav Tzvi Yehuda
Noam Tzvia
Leading Religious Zionist Education

בחסות:    
מכללת אורות ישראל
מייסודן של מכללת מורשת יעקב רחובות ומכללת אורות ישראל אלקנה

המכללה האקדמית לחינוך

שרית גזבר, מרפ”ד מכללת אורות ישראל,
"הורות" - בית מדרש ליצירה חזותית, קמפוס אלקנה

במשחק לפרשה
גילוי דעת לחופשה



השבוע הגיע העת, לאחר עבודה קשה ומאומצת, 
לצאת לחופשה השנתית שלי ושל משפחתי. אשתי 
עמלה רבות ומצאה לנו צימר טוב בצפון במחיר 
מעולה ומיד ארזנו מזוודות ונסענו ישירות בדרך 

העולה צפונה.
באוטו התחלנו לחשוב איפה נאכל ועד שהגענו 
לצימר עברו לי כמה שאלות בנוגע לכשרות בזמן 
חופשה. כדי לחקור היטב את הנושא פניתי ישירות 
לרב כ"ץ מ"כושרות" שמכיר את נושא זה היטב 

והוא הדגיש בפני כמה נקודות חשובות:
לגבי המנגל הנמצא בחצר הצימר, ניתן לעשות 
בו שימוש אך עדיף לקנות רשתות חדשות 
או להביא רשת מהבית. מפני שהרשת בצימר 
יש צורך להטבילה במקווה וייתכן שהשתמשו 
בה לצלות בשר טרף ונבלע בו טעם איסור, 
כך שלמעשה היא צריכה ליבון וטבילה, דבר 

שהוא לא מעשי.

בנוסף, בעלת הצימר הסבירה לנו שהיא מאוד 
תעודת  לה  אין  אבל  המסורת  את  מכבדת 
כל  את  לבדוק  אותי  הזמינה  היא  כשרות. 
המוצרים שבהם היא מכינה את ארוחת הבוקר. 
הסברתי לה בצורה נעימה שכשרות זה עניין 
למקצוענים וצריך לדעת איך מכינים אוכל, 
באיזה כלים ועם אילו מוצרים כדי שהוא יהיה 
כשר למאכל. כך לדוגמה הסברתי לה שכשהיא 
מכינה את החביתה עם בצל שנחתך בסכין 
בשרית אי אפשר לאכול אותה לאחר מכן עם 
גבינה, כמו גם הירק שהיא קוטפת מגינת הירק 
יש  וגם  בחרקים  מלא  שהוא  חשש  שישנו 
להפריש ממנו תרומות ומעשרות. לכן פניתי 
לצימר  שקרובה  למהדרין  כשרה  למסעדה 

והזמנתי לכולנו ארוחת בוקר כשרה וטובה.
לאחר מכן, ד"ר ווטסון העלה בפני את השאלה 
לגבי הכלים הרגילים שיש בצימר האם ניתן 
להשתמש בהם? הרב כ"ץ מ"כושרות" השיב 
בבטחה כי אי אפשר לדעת מה עשו בכלים 
שאינם  בכלים  להשתמש  ניתן  ולכן  הללו 
זכוכית או מתכת למוצרים קרים ולא חריפים 

בלבד.
בצהריים לאחר מסלול מפרך ומתיש חיפשנו 
וכשרה,  איכותית  טובה  מסעדה  לעצמנו 

חיפוש קל ברשת הוביל אותנו לעמוד של מסעדות 
מומלצות באתר "כושרות", המסעדה הייתה מפנקת 

טעימה והשאירה אותנו שבעים זמן רב. 
מפרסומים  אותי  הזהירו  החרדית  העדה  בד"ץ 
מטעים, בעיקר בימי הקיץ והחופש, בהם מפורסמים 
נופשים בבתי מלון ואירועים באתרי נופש כאילו 
"מוצרים בהכשר הבד"ץ",  "בהכשר הבד"ץ",  הם 
"בפיקוח משגיח מטעם הבד"ץ" וכדומה. בבד"ץ 
הדגישו כי אין לסמוך על שום פרסום מכל גורם 

כאשר  ורק  אך  הוא  הבד"ץ  והכשר  היות  שהוא 
עם  תוקף  ברת  מקורית  תעודה  במקום  מוצגת 
כתובת המקום מטעם ועד הכשרות בד"ץ העדה 
תעודת  לגבי  גם  כך  כן,  כמו  ירושלים.  החרדית 
כשרות של הרבנות הראשית לישראל וכן תעודת 

הכשרות של OU ישראל 

שלכם, כשרלוק

חוקר כשרות
כשרלוק הולמס

כיצד לאכול 
כשר בחופשה 
המשפחתית?

נופש משפחתי עם ערך מוסף

רבות

www.orot7.com   |    03-7563050 - להזמנות:  רונן

ראש השנה
במלון אשל השומרון 

באריאל
רביעי חמישי שישי שבת,

כ"ט אלול – ג' תשרי תשע"ד

ארבעה ימים של חוויה רוחנית
לכל המשפחה

עם רבנים ואנשי הגות.
תפילות בבית הכנסת עם בעלי תפילה מרגשים.

לגבי המנגל הנמצא בחצר הצימר, 
ניתן לעשות בו שימוש אך עדיף 
לקנות רשתות חדשות או להביא 

רשת מהבית. מפני שהרשת בצימר 
יש צורך להטבילה במקווה וייתכן 
שהשתמשו בה לצלות בשר טרף 

ונבלע בו טעם איסור, כך שלמעשה 
היא צריכה ליבון וטבילה, דבר 

שהוא לא מעשי.



רשת מועדוני "דאורייתא" מסכמים שנה ובונים 
את שנת הפעילות הקרובה

השבוע התכנסו בירושלים כל מדריכי ומנהלי רשת מועדוני 
"דאורייתא" של OU ישראל על מנת לסכם את שנת הפעילות 
האחרונה ולהתכונן לחופש הגדול ולשנת הפעילות הקרובה.

יפו,  נהריה,  עכו,  טבריה,  הארץ:  רחבי  בכל  פרוסה  הרשת 
אופקים, רמת השרון, דימונה, אריאל, וקרית שמונה ומהווה 
בית חם לנערים אשר רואים במועדון כבית שני בו יש להם 
אוזן קשבת ואפשרות לבילוי זמן פנוי במקום לשהות ברחוב 
ותוכן  פנאי  של  שילוב  לנוער  מציעים  המועדונים  בבטלה. 
ערכי, יהודי וציוני. החניכים עוברים סדנאות, הרצאות וטיולים 
בנוסף,  טובה.  ואזרחות  יהודית  זהות  קרב,  מורשת  בנושאי 
מכין המועדון את הנערים לקראת השירות בצה"ל ונותן להם 

מוטיבציה להתקדם בחיים.
בכנס העדיפו לתת את זכות הדיבור למי שנמצא בשטח בכדי 
להעלות סוגיות מחיי היום יום של הצוות במקום להביא מרצים 
מן החוץ. בין היתר, העלו מנהלי המועדונים את האתגרים עמם 
עליהם להתמודד בעבודה עם הנוער החל משאלות של אמון 
לעניין  ליצוק על מנת  וכדאי  נכון  אילו תכנים  ועד  בחניכים 
את הנוער. בסיום, הודה חיים פלזנר, מנהל הרשת, למדריכים 

ולמנהלים על עבודתם הקשה והמסורה.
ומדריכי פרויקט  "מנהלי  ציין  ישראל   OU אבי ברמן, מנכ"ל
"דאורייתא" הם עמוד האש שהולך לפני המחנה, מהווים דוגמא 
אישית עוצמתית של ערכים, נתינה וחינוך הלכה למעשה. אנו 
גאים בהם ומאחלים להם ברכת הדרך בפתחה של עוד שנת 

עשייה מוצלחת."

בציר בכרם מצפה רמון

עשרות נבחנים ביום המיונים לבית הספר "פרדס" במכללת גבעת ושינגטון
השבוע התקיים יום המיונים השלישי לבית הספר לאמנות חזותית פרדס בגבעת ושינגטון. ליום 
המיונים הגיעו עשרות מועמדים מכל רחבי הארץ. תהליך המיון כולל ראיון אישי, הצגת תיק עבודות 

שנבחן על ידי צוות מורי בית הספר ותרגיל בית אותו צריך לבצע המועמד. 
20 סטודנטים כבר התקבלו לבית הספר. לכל המועמדים יש תשוקה משותפת חזקה לעשייה בתחום 
האמנות. ימי הראיונות נמשכים אך נותרו מספר מצומצם של מקומות פנויים. הצוות המוביל של 
פרדס יהיה: רב ביה"ס ישמש הרב מרדכי ורדי והמנהל האקדמי, יונתן אמיר. מנהל ביה"ס, פורת סלומון, 
כולם אומנים בתחומי האומנויות והיצירה. מסלול ההכשרה יהיה בן 4 שנים כאשר בשלב ראשון 

תהיה ההתמקצעות בתחומים השונים של האומנות הפלסטית, ציור, פיסול, צילום ווידאו-ארט.
"הנהלת קריית החינוך גבעת ושינגטון שמה לה למטרה לתת מענה לבוגרי מערכות החינוך של 
הציונות הדתית יוצאי צבא ושרות לאומי, המבקשים להביא לידי ביטוי ופיתוח עצמי של כשרונותיהם 
בתחומי התרבות, האומנות, המוזיקה והיצירה והמבקשים לעשות זאת תחת קורת גג ברוח הציונות 

הדתית", אומר יו"ר הנהלת גבעת ושינגטון, בנצי דל.
"ביה"ס הגבוה לאמנות פרדס העומד לפתוח את שעריו בקריית החינוך גבעת ושינגטון, הינו המשך 
למדיניות הפיתוח של הגבעה המצטרפת לאולפנות, המדרשות, ביה"ס למוזיקה, ביה"ס ללימודי 
תעודה ובראשה המכללה האקדמית לחינוך. ביה"ס הגבוה לאמנויות פרדס יהיה הראשון והיחידי 

בארץ המתנהל ברוח הציונות הדתית".
פורת סלומון, מנהל בית הספר ציין "האיכות של האנשים שהגיעו הייתה גבוה מאד. ההרגשה של 
המורים בבית הספר היא שבמקום חדשני כמו פרדס יש משהו שיוצר סינון טבעי שמושך את האנשים 
ההרפתקניים והסקרניים ביותר שבאים לעצב את המקום ולתת לו את האופי הייחודי לו. אנחנו 
מחפשים סטודנטים בעלי סקרנות, ראש פתוח ומקורי, כל מי שיש לו פוטנציאל להפוך לאמן מעניין."

נמשך גידול האוכלוסייה ביהודה ושומרון  
פי 2 מהממוצע הארצי

על פי נתוני מרשם האוכלוסין נרשמה בחצי השנה 
הראשונה של שנת 2013 גידול של 2.12% באוכלוסיית 
יהודה שומרון ובקעת הירדן )יותר מפי 2 מהממוצע 
גושי  בתוך  גם  המרחב  בכל  נמשך  הגידול  הארצי(. 

ההתיישבות וגם מחוצה להם.
 1/7/2013 ל  נכון   , האוכלוסין  מרשם  נתוני  פי  על 
 367,000 על  עומדת  ושומרון  יהודה  אוכלוסיית 
בחצי  הצטרפו  ושומרון  יהודה  לתושבי  תושבים. 
גידול   , חדשים  תושבים  כ7,700  הראשונה  השנה 
אוכלוסייה בקצב של 2.12% בחצי שנה. )יותר ממוצע 
הגידול הארצי השנתי שעומד על 1.9% לשנה(. בשנת 
2012 גדלה אוכלוסיית יהודה ושומרון ב4.8% לשנה.
קצב הגידול הגבוה ביותר נרשם במועצה האזורית 
הר חברון )4.8%( , מועצה אזורית גוש עציון )4.1%( 
במועצות   .)3.2%( שומרון  האזורית  ובמועצה 
המקומיות גבעת זאב )3.1%( ואורנית )3%(, ובעיריות 

מודיעין עילית וביתר עילית )3%(.
באחוזים  הגידול  בקצב  הראשון  במקום  הישובים 
הם : הר גילה שבגוש עציון )21%( , משכיות ורותם 
 ,)11%( בשומרון  אפרים  עץ   ,)14%( הירדן  בבקעת 
נחליאל במטה בנימין )10%( וטנא שבהר חברון )8%(. 
מניתוח התוצאות לחצי השנה הראשונה של 2013 

עולה כי : 

מזערית  האטה  ·ישנה 
יחסית לתקופה המקבילה 

אז עמד קצב   – אשתקד 
לחצי   2.25% על  הגידול 

שנה.
·לגושי ההתיישבות הברורים 

נוספו 5,200 תושבים חדשים 
היום  בהם  ומתגוררים 

קצב  ישראלים.  כ226,000 
על  עומד  האוכלוסייה  גידול 

2.3% )2.4% בתקופה המקבילה 
בשנת 2012(.

·מחוץ לגושי ההתיישבות נוספו 2,400 תושבים חדשים 
ומתגוררים במרחב זה מעל 140,000 ישראלים. קצב 
בתקופה   1.9%(  1.7% על  עומד  האוכלוסייה  גידול 

המקבילה בשנת 2012(.
הגידול באוכלוסיה הוא למרות עצירת מכרזי הבניה 
ועיכובים בקידום תוכניות מתאר, ולמרות עלייה של 
הולך  היצע  עקב  ושומרון  יהודה  בכל  הדיור  מחירי 

וקטן של דירות.
במועצת יש"ע מביעים סיפוק מהנתונים. "לשמחתנו 
הציבור הרחב מצביע ברגלים והופך את יהודה שומרון 
ובקעת הירדן לאזור מועדף למגורים. עם זאת הביקוש 
הגדול מחייב את הממשלה לחדש את הבניה ולהוציא 
וכך  העירוניים  בישובים  למגורים  חדשים  מכרזים 

להקל על מצוקת הדיור במרכז הארץ ובירושלים". 
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בט' באלול )15 באוגוסט( תסתיים הצגת המעומדות 
ליושבי ראש תאי הסטודנטים של הבית היהודי - 

ישראלים.
הקמפיין שכותרתו "ישראלים - סטודנטים מרגישים בבית", פורסם 
בעיקר במדיה החברתית, וזכה לפרסומם של גורמים במפלגה כמו 

ח"כ איילת שקד ויו"ר המפלגה השר נפתלי בנט.
הודיה מאזוז רכזת תחום סטודנטים בצעירי הבית היהודי סיפרה 
חיים  קורות  מאות  "התקבלו  עצומה:  להצלחה  זכה  הקמפיין  כי 
ובקשות להצטרף למהלך, מכמעט כל מוסד אקדמאי בארץ, יחד 
איתן התקבל עוד מספר עצום של פניות ע"י סטודנטים שמעוניינים 
לסייע ולהשתתף בפעילות, דבר שמרגש אותנו מאוד ומעורר אותנו 

לעשייה חשובה לקרת שנה"ל הבאה".
הכתובת למשלוח קו"ח: student@baityehudi.org.il או בפייסבוק 

"ישראלים- סטודנטים מרגישים בבית"

נחתם לוח זמנים שיקצר בחצי את הקמת שכונה בת 
7598 יח"ד בקריית גת

שר הבינוי והשיכון אורי אריאל, מנכ"ל משרד ראש הממשלה הראל לוקר, 
מנהל רשות מקרקעי ישראל בנצי ליברמן וראש העיר אבירם דהרי - חתמו 

היום בקרית גת על לוח זמנים מפורט לשיווק 7598 יח"ד בצפון העיר.
שר הבינוי והשיכון אורי אריאל אומר: "יש חובה להגיע למציאות בה יהיה ניתן לתכלל לעבודה 
משותפת את כלל משרדי הממשלה הנוגעים לתחום הדיור. לצד השיווקים המוגברים אנו 
חייבים לפעול להסרת חסמים בירוקרטיים שיקצרו את הליכי הבניה משמעותית. צריך לומר 

בצורה הכי ברורה: קריית גת היא גם חלק מא״י וצריך לדאוג לה לא פחות מת״א.
בתמונה: שר הבינוי והשיכון אורי אריאל, מנכ"ל משרד ראש הממשלה הראל לוקר, מנהל 

רשות מקרקעי ישראל בנצי ליברמן וראש העיר אבירם דהרי

רקע
גדלתי במושב יד רמב"ם ולאחר מכן גרנו בערים לוד 
ורחובות. הוריי עלו בשנות 1960 ממרוקו, אבי היה 
רופא שיניים ואימי עקרת בית. עברתי את המסלול 
הקלאסי של דתי-לאומי, למדתי בכפר הרוא"ה ובצבא 
שרתי ביחידת שלד"ג. שנים רבות לאחר מכן עבדתי 
בחברה להגנת הטבע בנגב ובגולן. בתשנ"ה התחתנתי 
עם קרן-אור שנולדה וגדלה בקיבוץ רמת השופט של 
השומר הצעיר. קרן-אור שירתה בשרות הצבאי בהר 
גילה ושם נפגשנו. כיום אנחנו גרים במשואות יצחק 

הישנה מזה 13 שנה והורים ל-8 ילדים.

מתי הוקם הפרויקט ולאיזו מטרה?
"משיב הרוח" הוקם בשנת תשס"ח בעקבות הקשר 
הזוגי שלי עם אישתי. השילוב של מתנחל דתי עם 
שמוצניקית הדגיש את החידודים בין הקצבות בחברה 
הישראלית. לאחר החתונה חיפשנו מקום ניטראלי 
שבו גם חילונית וגם דתי יוכלו להרגיש בנוח וכך הגענו 
למשואות יצחק. המטרה של "משיב הרוח" היא חיבור 
קצוות, יצירת תקשורת בגובה העיניים בצורה רגוע 
וקשובה כדי שאנשים יבואו להכיר צדדים אחרים של 
החברה שלנו. הדגש בפרויקט הוא להכיר ולא לשכנע, 
לא להחזיר בתשובה או לגייר. המטרה היא למצוא 
מהמשתתפים  אחד  כל  הקצוות.  בין  המשותף  את 
בפרויקט במהלך השנים לקח מיום כזה את החלק 

שאליו הוא מתחבר. 

כמה אנשים הגיעו? ומי קהל היעד?
בשנים שאנו קיימים השתתפו כ-400,000 משתתפים 
מבתי ספר ממלכתיים, יחידות מצה"ל, מכינות קדם 
צבאיות, סטודנטים וקיבוצניקים. "משיב הרוח" פונה 
לאוכלוסיות שלא נמנות עם המחנה הלאומי או עם 
הציבור הדתי כאשר המטרה היא לחשוף ולהכיר את 
ההתיישבות ואת התושבים ולהתעסק תוך התמקדות 
בגורם המאחד ולא במפלג. אני משתדל לא להיות 

דוס מחמד...

ספר לי על מפגש מרגש במיוחד?
לאחרונה מכינה קדם צבאית מקיבוץ מעגן מיכאל 
התארחה לשבת בישוב אלון שבות. חניכי המכינה 
כתבו שהם באו שונאים ויצאו אוהבים. זו האווירה 

שהתקבלה אצל כולם. 

מה יחודיות הפרוייקט?
הדגש הוא על קשר מתמשך עם הקבוצות. אנשים 
בעקבות המפגשים חוזרים לאזור, יש לנו קשר עמוק 
עם מבקרים שהגיעו לכאן ואנחנו ממשיכים לארח 

אותם גם לאחר ההיכרות הראשונית. 

אלו ידוענים הגיעו לבקר דרך הפרוייקט?
השר עוזי לנדאו, ח"כ בוזי הרצוג, ח"כ עמרם מצנע ואף 
השחקן ההוליוודי אשטון קוצ'ר. אבל העיקר מבחינתנו 
זה המפגש עם עם ישראל. מטרתנו העליונה היא יצירת 
שיח אמיתי ומחבר ועל כך ניבחן כולנו בשנים הקרובות.

מה הם היעדים לעשור 
הקרוב?

מטרת העל של OU ישראל היא 
קירוב בין יהודים ובין המסורת 
היהודית ולכבוד לנו להיות חלק 
"משיב  הזה.  החשוב  מהמהלך 
הרוח" שואף לחבר כמה שיותר 

גופים להתיישבות בגוש עציון בפרט וליהודה ושומרון 
בכלל על מנת לקיים קשרים עמוקים עם כל חלקי 
החברה הישראלית. חשוב לי לציין כי הפרויקט הוא 
פרץ  ואלירז  אוריאל  אחים  החיילים  של  שמם  על 
ז"ל ולפני שלושה שבועות בלבד חנכנו יחד עם האם 
מרים והאלמנה שלומית, מועדון לזכרם ועל שמם 

במשואות יצחק הישנה.

תלמידי התיכון מתל אביב בישיבת הר עציון

החברה הישראלית ידועה כחברה מקוטבת ושסועה, פרויקט "משיב הרוח" 
של OU ישראל מחבר ומקרב בין חלקי החברה דרך ביקורים ומפגשים 
בלתי תלויים בגוש עציון, בנימין והשומרון. נפגשנו עם רפאל אבן דנאן 
מקים ומנהל הפרויקט "משיב הרוח" על הרצון להיות עם אחד ומאוחד. 

משיב 
הרוח

רפאל אבן דנאן

בית כנסת 'שבט אחים', בית כנסת בהקמה,
השוכן בשכונת קריית משה שבירושלים

ישמח לקבל ריהוט:
כיסאות, שולחנות וארונות ספרים וסידורים 

תזכו למצוות
לפרטים: מרדכי - 0544866649 | יחיאל - 0523475732

השר נפתלי בנט בשיחה עם סטודנטים באוניברסיטת בר אילן
שר הבינוי והשיכון אורי אריאל, מנכ"ל משרד ראש הממשלה הראל לוקר, מנהל רשות מקרקעי ישראל 

בנצי ליברמן וראש העיר אבירם דהרי

לפרטים ולתיאום ביקורי קבוצות: רפאל - 050-5444401
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נבו כץ

נולדתי כשנה לפני הקמת המדינה להורי יונתן רקע 
וברכה, ילידי אירופה שעלו ארצה לפני השואה. 
גדלתי בפתח תקווה )במושב כפר אברהם דאז( בתנאים 
קשים. תקופה לא קצרה גרנו, משפחה עם שלושה ילדים, 
בחדר בודד עם שירותי שדה משותפים לכמה משפחות 
מחוץ לבית. בתחילה למדתי בבית ספר ממלכתי דתי אך 
שנה  למדתי  ואף  העצמאי  החינוך  למסגרת  הועברתי 
בישיבה קטנה. עם פטירת אבי עברתי לישיבת בני עקיבא 
ברעננה )מחזור שלישי(, לישיבה הצעירה שהקים הרב 
ישראל הס זכרונו לברכה, שדמותו ואישיותו השפיעו לא 
במעט על המשך דרכי. לאחר מכן למדתי תקופה קצרה 
הרב  של  הענקית  אשתו  ודמות  הרב"  "מרכז  בישיבת 
צבי יהודה קוק נחרתה עמוק בתודעתי. באותה תקופה 
חיפשנו  להתגייס.  והחלטתי  וללמוד  לשבת  התקשיתי 
)כמה חברים ואני( יחידה קרבית מיוחדת להתגייס אליה, 
אך ביחידות המיוחדות לא התלהבו אז לקבל חבורת שומרי 
שיהיה  לנו  כשסיפרו  אותנו  להרתיע  והתאמצו  מצוות 
לנו קשה לשמור מצוות ביחידה. בעקבות כך התגייסתי 
ליחידת חי"ר "רגילה". בטירונות קיבלתי צהבת ונשלחתי 
לשיבוץ מחדש בבקו"ם בעקבות אבדן הפרופיל הקרבי. 
בבקו"ם שלחו אותי לקורס מבצעים בחיל האוויר. בשירות 
המילואים אני מוצב בגדוד מרגמות מוצנח למרות שאין לי 
"כנפיים". הסמג"ד שלי אז היה לא אחר מרן כהן, לימים יו"ר 
מרצ, והוא דואג להעביר אותנו קורס צניחה למרות היותנו 
חיילי מילואים. לקראת סיום שירות הסדיר בעודי הולך 
לחגוג את יום העצמאות של תשכ"ז בישיבת מרכז הרב 
זכיתי לשמוע את זעקתו המפורסמת של הרב צבי יהודה 
קוק "היכן חברון שלנו, היכן שכם שלנו, היכן יריחו שלנו". 
שלושה שבועות לאחר מכן פרצה מלחמת ששת הימים 
וכסמל מבצעים בחיל האוויר, הנס האדיר, התהווה מול 
עיני. חיסול חיילות האוויר של מצרים וסוריה תוך שלוש 
שעות, שחרור ירושלים והר הבית, השומרון ויהודה, סיני 
והגולן. בתום המלחמה אני השתחררתי מצה"ל והתחלתי 
ללמוד באוניברסיטה העברית בירושלים. שם, כחודש לפני 
כינוס דחוף  נתקלתי במודעה על   ,)1968( פסח תשכ"ח 
בנושא ארץ ישראל. בכינוס סיפרו לנו שחבורה בראשות 
הרב לוינגר מתכננת להתיישב בחג הפסח במלון בחברון 
ודרושים מתנדבים לשמירה. וכך מאז פסח תשכ"ח אני 
מוצא עצמי משתלב במפעל היאחזות ביהודה ושומרון. 

שהגעתי שליח ציבור  לאחר  קצר  זמן 
שזהו  ברור  היה  לחברון 
הנושא המרכזי של התקופה, ושאר התחומים לאט לאט 
התגמדו ונראו כשוליים. מהר מאוד החבורה בחברון דחפה 

אותי להיות חבר המזכירות של מתנחלי חברון.

מלחמת ששת הימים בצירוף אירוע מכונן 
שיחתו של הרב צבי יהודה 
לשמירה  כמתנדב  הצטרפותי  וכמובן  העצמאות,  ביום 

בחברון.

אני מניח שלא אהיה ח"כ, אינני מתאים מכמה ח"כ 
בחינות לתחום זה.

הנזק משא ומתן  המדאיגה  בהתפתחות 
השיחות  אם  גם   - מובטח 
ייכשלו, משום שעצם השיחות מעצימות את סימן השאלה 
שחרור  עסקת  היהודי.  לעם  ישראל  ארץ  שייכות  על 
להיות  הפכנו  פשע.  על  חטא  הוספת  היא  המחבלים 
ולא  יהודים  לרצוח  מותר  שבה  בתבל  היחידה  המדינה 

לשלם את מלוא המחיר. 

ועד מתיישבי השומרון  
הוועד הוקם ביוזמת ראש המועצה האזורית שומרון גרשון, 
מסיקה, כאחד הלקחים מאסון הריסת הישובים בגוש קטיף 
ובצפון השומרון. בין השאר התברר אז כי גופים היונקים 
את קיומם מהממשלה מתקשים להיאבק נגדה כשצריך. 
בנוסף, אי האמון הציבורי כלפי הנהגת המאבק היה נרחב, 
ומכל אלו באה היוזמה להקים גופים אזוריים שיהיו בנויים 
ולפעילים.  מהשטח בשילוב עם חיבור אישי לתושבים 
הוועד, שהרוח החיה בהקמתו ובשנותיו הראשונות הייתה 

 > רעננה  בנ"ע  ישיבת   > תקווה  פתח 
מרכז הרב < הרצי"ה  < חברון < אלון 
השומרון מתיישבי  ועד  יו"ר   > מורה 

ועד מתיישבי השומרון מציין 
5 שנים להקמתו.  בימים אלה 
קפצנו על ההזדמנות ושוחחנו עם 
בני קצובר על הפעילות שאותה 
הוא מוביל, הדמות שהשפיעה 
עליו מכל, מפעל ההתיישבות 
וסיימנו במבט אופטימי ובתקווה

אסתר כריש ז"ל, שם לו למטרה לעסוק בכמה תחומים תוך 

חיכוך מינימאלי מול גופים קיימים. בימים אלו אנו חוגגים 

היתר,  בין  עסקנו,  השנים  בחמש  להקמתו.  שנים  חמש 

והרס מבנים, מאבק משפטי  במאבק בהקפאות הבניה 

מול משמיצים ומלעיזים ומאבק בגופי שמאל שלא נתקלו 

כמעט במאבק נגדי. במקביל, אנו עסוקים בפעולות הסברה: 

החברתיות  ברשתות  להשתלבות  קורס  לצלמים,  קורס 

מהשטח  חומרים  לתקשורת  להעביר  ביכולת  ושיפור 

במהירות שיא. במקרים רבים, חשוב לציין, מי שמספק 

ראשון אירוע מצולם הוא זה שמכתיב את כיוון הסיקור 

התקשורתי. 

צעירי הדור הנוכחי מוכנים הבדלי דורות 
יותר  גדולה  למסירות 

ומספרם הולך וגדל - יש עתיד.

הוקם אלון מורה  מורה  אלון  גרעין 
בתשל"ג )1973( על רקע איסור 

הממשלות דאז על יהודים להתיישב בשומרון. חמש שנים 

לא היה לו יהודי אחד בכל השטח מירושלים וצפונה עד 

עפולה. תחושת החרפה מול מצב זה ומציאות שבה אף אחד 

לא קם, הביא את חברי הרב מנחם פליקס ואותי לייסד את 

גרעין אלון מורה כדי שיאבק על זכותם וחובתם של יהודים 

להתיישב בשומרון. בשנה הראשונה עסקנו בפגישות עם 

גורמי מדינה והשגנו תמיכה למהלך מאריאל שרון, משה 

דיין ושמעון פרס. ובשנה השנייה, תשל"ד )1974(, לאחר 

מלחמת יום הכיפורים, פתחנו במאבק שכלל שמונה עליות 

על הקרקע במשך שנתיים. סביב מאבקו של גרעין אלון 

נוספים.  גרעינים  ו-12  אמונים  גוש  תנועת  קמה  מורה 

בניסיון העלייה הראשון משתתף פיזית הרב צבי יהודה 

קוק, שם גם קורא אריאל שרון לחיילי צה"ל לסרב פקודה 

ולפנות. בהמשך מצטרף מנחם בגין ו-25 חכי"ם נוספים.

נוער הגבעות רובו נוער נפלא נוער גבעות 
ואידיאליסטי ומיעוטו הולך 

בדרך שגויה שמזיקה למפעל ההתיישבות ולמדינה כולה. 

התמודדות נכונה היא רק במישור החינוכי.

באמצעות החדרת התודעה חזון המיליון 
לישובים כולם כי הם חייבים 

להכפיל את עצמם באמצעות בניה צפופה, פתיחת השורות 

ומאמץ מרוכז לשיפור התשתיות, ניתן תוך 6 שנים להגיע 

למיליון יהודים ביהודה ושומרון. כמובן תוך כדי הפעלת 

לחץ ומאבק מול המעכבים, כולל הממשלה.

בשומרון חיבורים  והסיורים  הטיולים  מפעל 
מועצה  עם  יחד   - ממנו  חלק  שאני 

להכיר"  נעים  "שומרון  באמצעות  שומרון.  אזורית 

ו"משקפת" - מסוגלים להתרחב ולהביא לזרימה רבתי של 

תושבים חדשים כמו גם שינוי עמוק בתודעה של האחרים

הרב צבי יהודה קוק. הייתה לו ראיה מדהימה דמות 
למרחוק עם עומק השגתו ביסודות היהדות.

המרתק מובילי דעת קהל  הסיפור 
על מזבח יהושע 

בהר עיבל )פרי חפירותיו של פרופ' אדם זרטל, איש עין 

שמר(, שילוב עם עוצמת האחיזה היהודית והיקפה בעיר 

גדולה כמו אריאל, אזור תעשייה מפותח כמו ברקן, תופעות 

ייחודיות כמו מפעל היקבים הגדול שזוכים למדליות זהב 

בין לאומיות ומפעלים חלוציים כמו "חוות גבעות עולם" 

באיתמר. בסיורים ובמקומות אלו נחשפים מובילי דעת 

קהל. סיפורים כאלה מדגימים שהשומרון נמצא 10 דקות 

מצומת מורשה ומוכיחים שיש בשומרון חיים תוססים, 

מבוססים ובעיקר שורשיים. 

מקווה אופטימיות זהירה  אני 
שנגיע לשלב 

המיליון, שלב שבו סכנת המדינה הפלשתינית תהפוך 

לנחלת העבר. והעיקר שהרוח היהודית תהיה נחלתו של 

הציבור הרחב כפי שהרב צבי יהודה קוק נהג לומר לנו 

לא פעם:"אתם תראו שהכול יפרח מא"י"

אחד
עלאחד
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החיים בנויים נדבך על גבי נדבך וגם כשנדמה לנו כי 
נוכל לקצר את הדרך בסוף ניווכח כי טעינו. ואין, אין, 

אין קיצורים.
חודש אלול הוא הנדבך שעל גביו מגיע חודש תשרי 
ולאחריו  הכיפורים  יום  שלאחריו  השנה  ראש  ובו 
נוכל להבין בצורה  נבדוק לעומק  מגיע סוכות. אם 
רחבה ומעמיקה מדוע כל מועד מגיע לפני או אחרי, 

המועד הבא או הקודם.
ואיך כל זה קשור אלייך אימא יקרה?

ועוד איך קשור!
לא פעם שמעתי אימהות ואף חוויתי בעצמי תסכול 
ואכזבה מחודש אלול בתור אימא. אנחנו זוכרות את 
סיורי  ואמונה,  חיזוק  שיחות  עמוסי  אלול  חודשי 
מימי  עוד  עדינים  הכי  בנימים  לנו  שנגעו  סליחות 

הלימודים באולפנה או במדרשה.
והיום, מה היום?! עבודה, בית, ילדים, כביסות, בישולים 
וחוזר חלילה. אנחנו מגיעות לראש השנה ופתאום 
קולטות שדילגנו על אבן היסוד הבסיסית, היסוד לכל 
התהליך שאותו צריך כל אדם לעבור בכדי להגיע לראש 
השנה - יוה"כ - וסוכות בצורה נכונה ומובנית. אנחנו 
מרגישות כאילו הצניחו אותנו הישר מן המטבח אל 

ליבת לוח השנה העברית - ימי התשובה.
ההרגשה הזו אכן מתסכלת ומאכזבת ונותנת תחושת 

מרחק מלב העניינים אבל היא באמת 
מיותרת. אנחנו יכולות וצריכות לעשות כל מאמץ כדי 
להגיע לימי התשובה אחרי שכבר עשינו תהליך עם 
עצמנו, תהליך בעל מהות התשובה, אחרי שקיימנו 
שיחה פרטית ואינטימית עם רבש"ע, אחרי שהנדבך 

הראשון כבר מוצה והגיע העת לנדבך השני.
יש לי איזה חידוש קטן בעניין. לא כתוב בשום מקום שיש 
רק דרך אחת לעבור את חודש אלול באופן כזה שיזניק 
אותנו הישר לחודש תשרי. ונכון, לאימא קשה למצוא 
את השיעור, השיחה, הסיור או מה שלא יהיה שמשתלב 
וכו'. - ילדים  - בית  בדיוק עם הזמנים של העבודה 
כל אימא תחפש את  ברור שלא!  נוותר???  אז מה 
יסייע לה  והוא  השביל המיוחד שעליו היא תפסע 
להגיע אל היעד בצורה הכי טובה לה, כאימא עובדת 
והעסוקה בבית ובחוץ. כל אחת יודעת בתוכה מה בדיוק 
מתאים לה כרגע ומה ממש לא. ובאמצעות הרגשת 

הלב הזו עליה לצעוד באותו השביל.

אימא - קומי לעבודת הבורא 

www. yotzrotcenter.info

אימאל'ה אלול
אורה פולק - יוצרות, המקום לאימהות מובילה, יוצרת ושמחה

אמא
יקרה

הילד המועדף
אשר יאיר סוזין 

כל  את  השבוע  הקפיצה  הלאומית  העדיפות  מפת 
יצאו מארכיון הטיעונים  ושוב  מתנגדי ההתיישבות 
השקריים שמנסים להוכיח שעצם קיום ההתנחלויות 

גורם לישובי הפריפריה להישאר מאחור. 
אך מי שקורא את הנתונים לעומק מבין שאין דבר 
קשור בדבר. למעשה, ערי פריפריה כמו קרית גת וקרית 
מלאכי לא הורדו מהרשימה מהסיבה הפשוטה שהם לא 
נכללו בה לכתחילה. רק 96 ישובים מתוך 744 הכלולים 
ברשימה הם באזורי יהודה,שומרון ובקעת הירדן )12 
המופנים  התקציבים  כאילו  הטיעונים  בלבד(.  אחוז 
ישובי הפריפריה היא  להתיישבות באים על חשבון 
דמגוגיה שאין כדוגמתה. אין מקום מוגבל ברשימה, לכן 
אין ישוב אחד בא על חשבון השני. שנית, ישובים רבים 
בפריפריה כלל לא נכללו ברשימה לכן לא הוצאו ממנה. 

בנוסף, לישובי הפריפריה יש, ובצדק רב, הטבות שונות 
על מנת למשוך לשם תעסוקה והטבות מס שמקלות 

על הנטל הכלכלי של תושבי הפריפריה. 
במקביל, יש גידול באוכלוסייה ביו"ש אך השירותים 
בהכרח  לא  המדינה  ידי  על  הניתנים  והתשתיות 
מותאמות לקצב הגידול. לדוגמא, המועצה האזורית 
גוש עציון רשמה גידול של 4.1% והמועצה האזורית 
שומרון רשמה גידול של 3.2%.  האם ההשקעה בשומרון 
ובגוש עציון עלו בהתאם לקצב הגדילה? האם ממשלת 
ישראל בנתה עוד בתי ספר, עוד כבישים, עוד משרדי 

ממשלה והעבירה לשם נותני שירותים? לא בהכרח. 
מהחשיבות  לחלוטין  התעלם  התקשורתי  הסיקור 
הביטחונית והאסטרטגית של יישוב גב ההר ובקעת 
הירדן. הגבעות עליהן יושבים ישובים כמו נווה צוף, דולב, 

טלמון ועוד המכונים "גוש נתב"ג" הינם קריטים בכל 
הקשור להגנה על שדה התעופה המרכזי של ישראל. 
לבקעת הירדן חשיבות אסטרטגית בכל הקשור לשמירה 
על קו שכבר יגאל אלון ראה בו חשיבות ביטחונית רבה 

והחליט להקים שם יישובים יהודים לתפארת.
כמובן, שלא רק השיקול הביטחוני צריך להוות משקל 
כאשר ממפים יישובים בעדיפות לאומית. יישובי יהודה 
ושומרון הם חלק בלתי נפרד מארץ ישראל ותושביו הם 
בשר מבשרנו. התיישבות יהודית ביהודה ובשומרון היא 
אינטרס לאומי של כל עם ישראל ועל כן על כולנו לעלות 
אותה לראש סדר העדיפויות. ואין זו בושה להגדיר את 
ההתיישבות כילד המועדף של מדינת ישראל, על אף 

שאנחנו אוהבים את כל הילדים שלנו  

 בעין
ציונית

בוא נגיד שזה 
לא מעניין אותי.

תודה לאשר אברמוביץ' על הרעיון

יוצאתמדעתה

תגידי, מה את 
אומרת על 

הנגיד?



לאכול את הלב
שרה בר אשר

ברוכים הבאים לעולם הנאור! 
אם הרופא בישר לכם שהנכם סובלים מיתר לחץ דם, משמע שעד עכשיו 
חשבתם שאתם חיים בעולם המודרני, אך כעת קיבלתם לכך אישור רשמי.
הבאסה הכי גדולה היא, כשאומרים למישהו להוריד את המלח. איזה 
לי, עדיף להגדיל את המינון של  יש לאוכל בלי מלח? תאמינו  טעם 
התרופות, העיקר שהאוכל יהיה טעים. תוסיפו לזה שגם מורידים לבן 
אדם את אבקת המרק. ומודיעים לו שזה לכל החיים. יש אנשים שאומרים: 
"שכשאתה צעיר תאכל הכול. כשתהיה מבוגר תתחיל להתנזר". איזה 
דיכאון! אני אומרת: "אם כשאתה צעיר תאכל הכול, כשתהיה מבוגר 

תהיה חייב להתנזר". 
תבלינים אמיתיים עשויים מצמחים מיובשים ולא מנתרן כלורי )מלח 
 - זנגביל  נא להכיר: אגוז מוסקט, אורגנו, אניס, בזיליקום,  בשבילכם(. 
ג'ינג'ר, זעפרן, זעתר, חרדל, טרגון, טימין, כורכום, כוסברה, כמון, מיורן, 
מנטה, מרווה, עירית, עלי דפנה, פטרוזיליה, פלפל אנגלי, פלפל שחור 
ולבן, ציפורן, קארי, קימל, קינמון, רוזמרין, שמיר. מספיק? כבר לא תפל? 
שימו לב, בתבלינים הרגילים שנמכרים ברשתות השיווק ישנה תוספת 
של נתרן. לכן, קנו תבלינים טריים שטחנו אותם במקום. או שתטחנו 
אותם בעצמכם. אל תקנו סתם תבלינים שנמכרים בתפזורת. אין לכם 

אפשרות לדעת אם אין בהם נתרן. )המשך בפעם הבאה. 

שרה בר אשר, היא נטורופתית. מייסדת וראש בית הספר "בריאה" לרפואה משלימה 
www.orot.ac.il | 1-800-500-210 .במכללת "אורות ישראל", באלקנה

אוכלים 
אותה
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גילוילב חוותדעת
אנו הורים לארבע ילדים בגילאים 3-11. אנחנו משתדלים מאוד לספק לילדים 
את כל מה שהם צריכים כשהדגש הוא על שוויוניות. כלומר אם אנחנו קונים 
בגדים - קונים לכולם, כך גם לגבי צעצועים, ממתקים וכו'. מובן שגם תשומת 
הלב שלנו ניתנת לכולם. מטרתנו היא למנוע קינאה ותחרות ביניהם.לצערנו - 
זה לא מצליח לנו. הילדים לא מפסיקים לריב, להשוות מי קיבל מה )כשכולם 

קיבלו( להתלונן והקנאה רבה. איפה טעינו?

שאלה:

ניכר בכם הרצון והצורך לבנות משפחה שבה 
יש הרמוניה ויחסים בריאים בין בני המשפחה. 
הדרך שבחרתם להשגת המטרה היא - הדגש על 
שוויוניות, והשאלה היא מה זה שוויוניות? מצד 
אחד אתם רוצים לספק לילדים את כל מה שהם 
צריכים מצד שני אתם שואפים לשוויוניות 
שבה קונים לכולם בגדים, צעצועים, ומעניקים 
תשומת לב שווה. מה קורה כשהצרכים שונים? 
אם לילד נקרעו המכנסיים והם לא שימושיות 
יותר ולכן הוא חייב זוג חדש במקום הקרוע, 
האם בשם השוויון תקנו לכל הילדים מכנסיים 

או רק לזה שנקרעו לו? 
לפעמים - כאשר אנחנו רוצים ליצור שיווין 
יוצרים מציאות של  באופן מלאכותי אנחנו 
חוסר שוויון. השוויון האמיתי הוא כאשר כל 
ילד יודע שהוא מקבל מה שהוא צריך מפני 
שהוא צריך ולא בגלל שאח שלו קיבל. נכון שיש 
מצבים שנותנים לכולם ביחד למשל מתנות 
בחגים. אבל גם כאן נותנים מה שכל אחד צריך 
ואוהב בלי להשוות את המחיר. כאשר אתם 
נותנים דגש לשוויוניות שהיא לא לפי הצורך, 

אלא היא מותאמת לאחים האחרים - זה גורם 
לילדים לפתח קינאה ותחרות. אבל כשהילדים 
יודעים שהם יקבלו מה שהם צריכים - לא תהיה 

להם סיבה לקנא באח האחר.
כאשר אתם חוששים שהילדים יקנאו זה בזה 
בטוחים  אהובים,  ירגישו  שהם  ומשתדלים 
ילד  כל  שווה,  במידה  לב  תשומת  ומקבלים 
מתחיל להשוות ונעשה רגיש לכמות תשומת 
הלב שהוא מקבל ביחס לאחיו. זה דבר שגורם 
למריבות ולעלבונות - ההיפך ממה ששאפתם. 
הילדים מרגשות הקנאה  הדרך לשחרר את 
והתחרות היא לתת פירוש אחר למושג שוויון 

בין הילדים.
השוויון הוא לא בכך שתתנו להם את אותם 
שהם  מה  את  להם  שתתנו  אלא  הדברים, 
- הן מבחינת  בן 10  ילד  צריכים. הצורך של 
תשומת הלב והן מבחינת הלבוש, האוכל וכו' 
כאשר   .3 בן  ילד  של  מהצורך  לגמרי  שונה 
יקבל  תחדירו לילדים את ההבנה שכל אחד 
את מה שהוא צריך בלי קשר לאח שלו - רמת 

הקנאה והתחרות תרד באופן משמעותי  

תשובה: 

שוויון בין אחים
זיוה קוסטינר מטפלת זוגיות ומשפחה

 המעוניינים להתייעץ או לשתף את הקוראים במכתביהם מוזמנים לשלוח למייל:
 gdaat@pisrael. com עבור "גילוי לב"

לאהובי היקר לשעבר...
)כמעט אירוסין וביטולם...(

אני כותבת לך, לך אני כותבת בדמעות של פרידה כואבת...
כואבת עד מאד.

שלי  הכאב  עוצמת  מתוך  אלא  נוכחותה  מעוצמת  לא, 
בחוסר הבנתי אותך...

ועוד יותר מכאב - חוסר הבנתי את מהות פרידתך..
האם היא בגללי?? או בגלל שלא חזרתי בתשובה מדברים 

שהפריעו לקשר???
יש לי שאלה קצת קשה, אהוב, תגיד:

אין תשובה בעולם???? )ציטטתי אותך...(
האמת שלא היית ברור לי בזמן שאמרת את המילים שזהו, 

אנחנו נפרדים... היית נשמע מהוסס דייך...
אבל אתה יודע משו..

יש לי ציפור קטנה שלוחשת וכמו באינטואיציה היא אומרת 
לי: אני יודעת שיום יבוא והוא יתגעגע אליי..

אבל או שזה סתם חלום הזוי.. או שאולי כבר יהיה מאוחר...
ואולי לא...

תבטיח לי שתנסה...לפחות...
ובגלל שאני יודעת שאתה עדין ועניו ושלא תעיז לחזור, 

אני אומרת לך את זה... תנסה..
זוג שיצא,  הרבה חתונות יצאו מזה...אני מכירה אישית 
נפרד, ואח"כ.. חזרו אחרי 8 חודשים "לתת צ'אנס" והתחתנו..
)במחילה מהזוג הזה אם אתם רואים את זה ולא רציתם 
שאפרסם, אז סליחה מראש...לפחות אצלכם ברוך ה' זה 

נגמר בטוב..(
לי, שאתה רק, אבל רק  ועוד משו- אני רוצה שתבטיח 

צומח מזה... אני רוצה לשמוע עדכונים טובים..
שאתה  התורה  את  לומד  לצבא,  מתגייס  צומח,  שאתה 
כה אוהב.. מחייך, שמח, ולא כל היום עם הראש באדמה...
יודעת שאם תראה את הגילוי לב הזה, אתה תבין   אני 

שהוא מכוון אלייך...
אז תדע שזה הדבר הכי עדין שיכולתי לעשות, כדי לומר 
לך..)היו לי רעיונות יותר עזים...אך מפאת כבודך חסכתי 

ממך, ממני, את זה(
ולסיום, ולפרידה סופית )גם מבחינתי..(

כמה אני מודה לה' שהכיר בנינו... מודה לו מאד...
למדתי ממך המון שלא הספקתי לומר מרב התקף הדמעות 

שפרץ את סכר עניי כשנפרדו דרכינו..
תודה,  יפה  לך  ואומרת  לב,  בגילוי  פונה  אני  עכשיו  אז 

ותודה יפה...
תודה רבה,

על חודשיים תמימים שזכיתי להיות במחיצתך...
הרבה שליחים למקום קדוש ברוך הוא...

אז אתה היית מבניהם... שליח טוב שכמותך, לא יכולתי 
לבקש טוב יותר. לימדת אותי בעדינות )שראויה להערצה(.. 

כ"כ הרבה דברים טובים..
 
אהבתי אותך פעם.. 

בהצלחה רבה רבה לך בהמשך!!

שתזכה עוד השנה לרקוד בחתונה שלך!!
ומי שתזכה בך אני מוכנה לאשר לה ולומר לה:

"זכית, זכית"!!!
להתראות?!

כמעיין 
המתגבר

עין מסלע / עמית
תאנה.  עצי  תחת  מוצלת  ורדודה,  מרובעת  בריכה 
בסמוך לבריכה יש ספה ישנה ובאזור נמצאות עוד 
כמה בריכות שרובן יבשות )באחת מהן זרימה חלשה(. 

איך מגיעים: נוסעים על כביש 375 לכיוון צור הדסה 
ומבוא ביתר. חולפים על פני הפנייה לצור הדסה ופונים 
שמאלה למבוא ביתר )לבאים מכיוון ירושלים הפנייה 
למבוא ביתר תהיה קודם(. עוברים ליד תחנת הדלק 
ונוסעים לשער האחורי של מבוא ביתר )נשארים על 
הכביש השמאלי ביותר(. עוברים בשער )אם השער 
נעול - חונים וממשיכים ברגל( ואחרי כ-15  מטרים על 

שביל עפר, פונים שמאלה ליד עץ תאנה גדול לכביש 
סלול. ממשיכים כ-850 מטרים, חונים, ופונים ימינה 
ליד גדר רמוסה, לשביל עפר. אחרי כ-10 מטרים פונים 
שמאלה, הולכים כ-50 מטרים ופונים אל בין העצים 
את  לראות  המעיין )ניתן  נמצא  שם  שמאל,  שמצד 

ההסבר בליווי תמונות, באתר(.

עונה מועדפת: כל השנה 
מרחק הליכה מהרכב: 1-2 ק"מ

אזור: מפת סימון שבילים מספר 9 - ירושלים
מעיינות נוספים באזור: עין יואל, עין קובי
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w w w.  a m a n a .  c o .  i l
מרכז  1-800-260-240 

מידע
אמנה

ביתמשפחה

בתי
אמנה

נקודת מוצא : דורון היה משתתף פעיל בשבתות 
שהתקיימו בעקבות הסכמי אוסלו באזור יריחו. 
הרעיון היה לשמור על הזיקה היהודית באזור 
שבתוך  העתיקים  הכנסת  בתי  את  ולא לעזוב 
השתתף  מירב  של  אח  לפלסטינאים.  יריחו 
בשבתות אלו והוא שהכיר בינינו. מירב לא רצתה 
יותר מידי פנויים  להשתתף בשבתות שנראו לה 
פנויות... אנחנו בעצם ממשיכים כאן התיישבות בת 
אלפי שנים החל מכיבוש יריחו, עם שרידים של מערות 
קבורה מבית שני והלאה לתקופה הביזנטית  תקופת בנית 
שני בתי הכנסת העתיקים "שלום על ישראל" ובית כנסת עתיק 

"נערן" ועד לימינו אלו...
עיסוקים : מירב מרצה במחלקה למדעי המחשב  במכון טל.

דורון הנדסאי ביוטכנולוגיה במקצועו ובפועל חקלאי מגדל תמרים בקרבת הישוב. 
מקווה שיזכה להעלותם ביכורים לבית המקדש בקרוב.

צופיה)12( תלמד באולפנת צביה מעלה אדומים.
צורי )10( מעין )9( מבשרת )7( לומדים בבית ספר תתמ"ד מצפה יריחו. 

הדראל )5( לומדת בגן הילדים שהוקם בישוב לפני שנתיים. 
אלישע )2( מתוק מאד עם תסמונת דאון יהיה במשפחתון בישוב - מאתגר אותנו 

כל הזמן.
היסטוריה - דורון היה ממקימי הישוב ,אחד מארבעת הרווקים הראשונים שהקימו 
את הישוב, כשעלה מצרפת הגיע לנווה דקלים  ואז לכאן, וכולם חשבו שהשתגע 
- איך ימצא כלה? אחרי חמישה חודשים נשא לאישה את מירב מבני ברק הרחוקה 
לאחר הכרות לא ארוכה.במשך שנה וחצי היו הזוג אלוש המשפחה היחידה עם עוד 
3 רווקים. המשמעות של הדבר הייתה אירוח אנשים למניין כמעט כל שבת ודאגה 
לרווקים בצורה קבועה.אחרי שנה וחצי נולדה הילדה הראשונה - צופיה, ואז החלו 

להצטרף המשפחות: משפחה אחרי משפחה...
לפני 6 שנים בנו את בית הקבע הראשון בישוב. כיום כבר הצטרפו אליהם לשכונת 

הקבע עוד 6 משפחות.
מבואות יריחו על קצה המזלג - מבואות יריחו הוא ישוב ששוכן במנעולה של ארץ 
ישראל. הקהילה שבו היא קהילה דתית חמה מאד ומגוונת בכל רוחב הקשת הדתית וכן 
בגילאים. הריחוק היחסי של הישוב מישובים אחרים 
והחום בקיץ הופכים את הקהילה למשפחה אחת 
ודאגה  הדדית  עזרה  בעלת  משפחה  גדולה 

לזולת  מחד. ומאידך, מתן חופש אמיתי והתחשבות אחד בשני. 
בישוב בית כנסת, מקווה טהרה, משפחתונים, גן ילדים, ספריה ומועדון 

וכן כולל ללימודי צהרים-ערב, שקולט אברכים חדשים.כמו כן פועלת אולפנת "גינת 
עדן" לנערות בסיכון בחסות הרווחה  בבעלות פרטית.

קליטה - למבואות יריחו יש רצון גדול לגדול. קיימים מגרשים פנויים ואוטוטו פרויקט 
של בתי אמנה ,

למה מבואות? בגלל הקהילה האיכותית, הקרבה היחסית לירושלים, הנופים המשכרים 
והחשיבות האסטרטגית שבחיי היום-יום הפשוטים אנחנו שומרים על עוד אלפי 

דונמים שאלמלא היינו כאן כבר היו כבר מזמן עוברים לידיים זרות...
החלום: מבואות יריחו עוד תגדל ונזכה להפריח את כל בקעת יי"טב, על העמק )בקעת 
יי"טב( שבו שוכן הישוב אומר הושע הנביא : "והיה העמק העכור לפתח תקוה" זהו 

העמק שבו נסקל עכן והוא יהיה לפתח תקווה לכל ארץ ישראל.
מבואות יריחו נוסד בתשנ"ט כישוב של אמנה. בישוב כ 30 בתי אב. והוא שייך למועצה 
האזורית בקעת הירדן. הוא שוכן למרגלות הרי בנימין  ויחסית קרוב לירושלים )30 

ד'(. ישנה אפשרות גם לקליטת חקלאים. לקליטה אפשר להתקשר לרבקה הילל, 
רכזת קליטה 052-7492270
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חידה בחרוזים לשולחן השבת מאת מרדכי פרימן
 gdaat@pisrael.com :תשובות שלחו למייל

עד יום שלישי הקרוב 

בקטע האחרון של פרשת "ראה "פיצוחים
את ענין העגלה הערופה אנחנו נראה -

ובמקום שאת העגלה עורפים צלילי מנגינה מתעופפים!
ואנו שואלים אתכם בשנינה איך הגיעה לכאן מנגינה?

כנראה שמילה אחת התהפכה והמלודיה היתה לנסיכה!

תשובות מהשבוע שעבר

בתיאור המיקום של גריזים ועיבל גם מוזכר: 
"מול הגלגל". הגלגל משמאל לימין נותן לנו 

"לגלגה" - עשתה צחוק.
זוכה: דוד רקובסקי, מושב שפיר. וע

שב
 ה

דת
חי

זה עונג שבת

משפחת אלוש - מבואות יריחו
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מכלולמכלול
מכינה תורנית טכנולוגית

 רוצה לשמוע עוד על הנוסחה שלנו להצלחה?
 התקשר אלי, 7203701 - 052 ואשמח לפגוש אותך אישית. אורי מדמוני, רכז חברתי.

www.michlol.org

מכלול של יתרונות בבית אחד!

תלמיד/ בוגר י"ב יקר!
 משפחת מכלול, במעלה לבונה, שמחה להציג בפניך הזדמנות ייחודית לבניית עתידך!

גם שירות צבאי, גם חוויה אמונית וגם הכשרה מקצועית והכול ב-4.5 שנים בלבד!

לומדים תורה
בהתרוממות רוח

שנה וחצי עם החברים
שירות קרבי בנח"ל

או תומך לחימה

הנדסאי + תואר ראשון
תואר שהוא גם מקצוע 

מבוקש

מקצועצבאאמונה

למה לך 
להסתפק 

ב...

כשאתה 
יכול 

ליהנות 
מ...

הנדסאי

וגם 
לסיים
 עם...

בוגר / תלמיד י"ב


